
Падведзеныя вынікі пра-
цы па выкананню прагнозных 
паказчыкаў прадпрыемствамі Га-
радоччыны за 2010 год. 

Створаная карціна працы 
прадпрыемстваў Гарадоччыны 
не такая жахлівая, як на самой 
справе. Наша статыстыка часам 
знаходзіцца на абслугоўванні 
гэтых прагнозных паказчыкаў, 
асабліва ў сельскай гаспадарцы. 
Тады рэальныя вынікі працы ста-
новяцца вядомы пасля комплекс-
ных праверак Дзяржкантроля, 
калі ставіцца мэта ўстанавіць 
сапраўдныя вынікі дзейнасці 
сельгаспрадпрыемстваў, а не тыя 
што напісаны ў статыстычных 
справаздачах. 

Па дадзеных на паперы прад-
прыемствы Гарадоччыны не 
выканалі толькі тры прагнозныя 
паказчыкі з 12: па тэмпах росту 
валавай прадукцыі сельскай 
гаспадаркі, платным паслугах,  
інвестыцыях на прадпрыемствах 
мясцовых Саветаў.  Пры гэтым 
толькі тры прадпрыемствы  па 
прадстаўленай справаздачнасці 
спрацавалі са стратамі: ЗП 
«Дзецкасельскі-Гарадок», дзе 
ўкараняюцца самыя сучасныя 
тэхналогіі ў жывёлагадоўлі;  
ТАК «Лосвіда», дзе прымаюць  

турыстаў на адпачынак і РКП 
«Цэнтр утылізацыі авіцыйных 
сродкаў паражэння».

Для жыхароў раёна больш 
істотна тое, што не выканана 
заданне росту заробкаў, якое 
было зацверджана рашэннем 
Віцебскага аблвыканкама. Тут 
няма чым хваліцца, бо нашы 
заробкі адстаюць ад тэмпаў росту 
цэнаў і супрацоўнікі райвыканка-
ма не называюць прадпрыемстваў, 
дзе сярэдні заробак дасягнуў 500 
даляраў. Бо мусіць такога прад-
прыемства няма, але дакладна 
вядома, што на чатырох гэты 
сярэдні заробак не дасягнуў і 
200 даляраў. Гэта на сельгаспрад-
прыемствах – КУСГП «Палоўскі», 
філіял «Вясніцкія» ААТ «Грацыя», 
на аўтавакзале г. Гарадка і швей-
ным участку ТАА «Амелі ТД».

І малаверагодна, што 
сітуацыя з заробкамі зменіцца 
ў 2011 годзе, абвешчаным го-
дам прадпрымальніцтва. 
Прадпрымальніцтва развіваецца 
там, дзе існуе свабода ад бюра-
кратычнага ціску, дзе дзейнічае 
незалежная судовая сістэма.  А 
гэтых умоў у краіне пры існаванні 
аўтарытарнай сістэмы няма.

Л. Антонаў.
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Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	

кожны	 нумар	 газеты	
«Гасцінец»	 паведаміце	
рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 ўжо	 не	 жа-
даеце	 атрымліваць	 вы-
данне,	то	 патэлефануйце	
у	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	“Гасцінец”	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	 чытачоў	 выдан-
ня.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	патэлефануйце	ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	
вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	юрыстаў.	Звяр-
тайцеся	на	адрас:	Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	
кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	
16	да	18,	або	на	тэлефоны	
газеты	«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атры-
маць	 у	 карыстанне	
беларускія	 кнігі,	 часопісы	
або	 іх	 набыць	 звяртайце-
ся	 на	 адрас:	 Гарадок,	 вул.	
Галіцкага	д.16	кв.2	ў	кожны	
аўторак	і	чацвер	з	16	да	18,	
або	 на	тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	супрацоўніцтва	неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Справы сумлення 
не рашаюцца 
большасцю галасоў.

Махатма Гандзі.
Ня бойся!

Пасля закрыцця ліцэнзіі прыватнага 
мікрааўтобуса жыхары мікрараёна Гага-
рына пазбаўлены якаснага транспартнага 
абслугоўвання ў выхадныя дні. Праз зварот 
да мясцовых чыноўнікаў жыхары дабіліся ад-
крыцця другога маршрута на працягу рабо-
чых дзён. А далей чыноўнікі палічылі, што ў 
выхадныя дні новы маршрут  не патрэбен. У 
выніку ветэраны мікрараёна маюць толькі два 
рэйса для вяртання з цэнтра ў выхадныя дні: 
каля 10 і пасля 13 гадзін.

Нашых чыноўнікаў таксама не турбуе, што 

працоўныя мікрараёна жадалі б зрабіць 
пакупкі на рынку і крамах цэнтра менавіта ў 
нерабочыя дні. Але для задавальнення гэтай 
патрэбы бюракратам не хапае адказнасці 
за даручаную справу, адказнасці перад 
грамадзянамі. Пры гэтым вядуцца адгаворкі 
наконт стратнасці маршрутаў. Толькі ніводны 
чыноўнік не апавядае, як зрабіць культу-
ру транспартных паслуг лепшай, каб больш 
жыхароў імі карысталася.  У гэтым накірунку 
чыноўнікам даўно пара б засвоіць алгарытм 
дзеянняў: зменяеце час руху аўтобуса – свае-

часова  паведаміце аб гэтым грамадзянам, 
змяніце абвесткі на аўтобусных прыпынках. 
А то вісяць абвесткі мінулагодняй даўніны, а 
аўтобусы рухуаюцца па іншаму часу.

Ды і пры правядзенні масавых 
мерапрыемстваў выхаднога дня ў Вараб’ёвых 
гарах ці ля ФАКа птушкафабрыкі неабходна 
рабіць, як абвесткі аб гэтых мерапрыемствах 
так і змены у руху аўтобусаў. Толькі гэтага не 
робіцца ў Гарадку. Быццам бы ўлада  -- сама па 
сябе, а народ сам для сябе.

Т. Гаражанка.

ПаПера ўсё вытрымае

Г о д  п ра д п р ы м а л ь н а с ц і …
На другім месяцы бягу-

чага году пабачыў свет 
указ кіраўніка краіны 

аб абвяшчэнні 2011 года Годам 
прадпрымальнасці. Большасць 
беларусаў так і не зразумела 
карысці ад адыйшоўшага Года 
якасці, як пачулі аб новай назве 
Года труса.

Менавіта так давалі назоў 
чарговаму году пяцігодкі ў 
камуністычныя часы. Тады словы 
былі больш важкімі, чым справы. 
Адно выслоўе: “Эканоміка павінна 
быць эканомнай” чаго варта. Гэта 
з таго ж раду, што і вада павінна 
быць мокрай. Наогул сацыялізм 
часоў позняга застою вылучаўся 
тым, што жыццё ішло само па 
сябе, а ўлады дзейнічалі самі 
для сябе. Так мінулы год якасці 
прывёў толькі да таго, што 1,5% 
прадукцыі краіны інавацыйнага 

кшталту па ацэнках Мінэканомікі. 
А ў сапраўднасці і таго менш, бо 
Беларусь амаль не прысутнічае 
сярод краін, якія патэнтуюць свае 
сучасныя вынаходніцтва.

Улады сённяшняй Беларусі 
дзейнічаюць  па стандартах 
савецкіх часоў, калі за шматслоўем 
знікае сэнс  дзейнасці, калі гу-
чаць, здаецца, і разумныя сло-
вы, але яны не маюць судакра-
нання з рэальнасцю. Праблема 
нашага развіцця палягае у тым, 
што ўлады жадаюць сядзець 
на двух крэслах: жорсткага 
адміністратыўнага кіравання і 
развіцця прадпрымальнасці.. Не 
трэба доўга тлумачыць ненату-
ральнасць дадзенага становішча.

Калі рэжым увёў у краіне маса-
вую кантрактную сістэму, то гэ-
тым рэальна перавёў працоўных 
у стан прыгонных, якія не могуць 

мець сваёй ініцыятывы, сваёй 
думкі. Зараз па краіне безліч 
прыкладаў, калі наймальнікі  
распраўляюцца з іншадумцамі 
звальненнем з працы. Былі б 
гэта толькі апазіцыянеры! Але 
звальняюць па заканчэння кан-
тракта простых работнікаў, якія 
высказалі крытычныя заўвагі да 
брыгадзіра, да начальніка, да ды-
рэктара наконт аплаты працы або 
арганізацыі самой  гэтай працы. 
Разлічваць на тое, што у такіх умо-
вах працоўныя будуць праяўляць 
прадпрымальнасць не рэальна.

Канешне, кіраўнікі розных 
рангаў будуць казаць аб развіцці 
прадпрымальнасці, але, як ка-
жуць, колькі не кажы “халва, 
халва” ў роце салодка не буд-
зе. Салодка не будзе ў нашым 
выпадку да таго часу, пакуль 
прадпрымальнікі рэальна не бу-

дуць мець уплыў на ўладу. Гэта зна-
чыць, што калі бізнес структуры 
ствараюць 15% УВП, то і ў органах 
прадстаўнічай улады яны павінны 
мець не меншае прадстаўніцтва: 
у ў мясцовых Саветах, і ў Палаце 
прадстаўнікоў. Ды і прадстаўнічыя 
органы павінны мець рэальныя 
паўнамоцтвы, а не быць шырмай 
для выканаўчай вертыкалі.

Толькі беларускі рэжым жадае 
панаваць над усім грамадствам, 
неабмежаваны тэрмін захоўваць 
сваё “хлебнае” месца на спіне бе-
ларускага народа. Таму і далей бу-
дуць гучаць траскучыя словы пра 
ініцыятыву, інвестыцыі, інавацыі, 
а жыццё будзе каціць па зусім 
іншых рэйках. Не да дабрабыту, а 
да галечы. Галечы, канешне не па 
арабскіх стандартах, а жабрацтва 
ў сям’і еўрапейскіх народаў.

Л. Гаравы.

Праблема выхадных

“Гасцінец” у 
ІнТэрнэце

Адносная стабільнасць сітуацыі 
на Віцебшчыне падтрымліваецца 
за кошт росту даўгоў па крэдытах 
і запазычанасці мясцовых 
выканкамаў перад банкамі.

Падведзеныя вынікі працы на 
Віцебшчыне за 2010 год сведчаць, 
што  стабільнасць і рост заробкаў 
у значнай меры забяспечаны 
за кошт  росту запазычанасці 
мясцовых райвыканкамаў перад 
банкамі. Пры значнай закрытасці  
кантролю за бюджэтам бачна, што 
вялікай праблемай для Віцебшчыны 
стаў гіганцкі рост запазычанасці 
мясцовых выканкамаў перад 
банкамі, калі менавіта органы 
вертыкалі выступалі гарантамі 
атрымання юрасобамі крэдытаў на 
розныя патрэбы. На пачатак 2011 
года запазычанасць мясцовых 
органаў кіравання дасягнула амаль 4 
трыльёнаў рублёў, што значна больш  
аднаго мільярда даляраў. Пры гэтым 
больш мільярда даляраў складаюць 
даўгі мясцовых выканкамаў па 
гарантыях юрыдычным асобам 
дзеля атрымання імі крэдытаў у 
банках пад самыя розныя патрэбы.

Адначасова з гэтым крэдыторская 
запазычанасць органаў мясцовага 
кіравання і самакіравання  за год 
прэзідэнскай кампаніі вырасла 
амаль на дзве трэці з 72 мільярдаў 
рублёў аж да 117 мільярдаў. Пры 
гэтым больш паловы гэтых даўгоў 
па крэдытах ужо пратэрмінованы. 
Усё гэта вынік палітыкі жыцця не па 
сродках, а па ідэалагічных устаноўках 

на будаўніцтва аграгарадкоў, 
неабгрунтаванага росту заробкаў, 
датацыйнасці камунальных паслуг 
і г.д.

Складанасць сітуацыі ў 
эканоміцы, з заробкамі вымусіла 
старшыню Віцебскага аблвыканкама 
Аляксандра Косінца дэзавуіраваць 
абяцанне кіраўніка краіны давесці 
сярэднія заробкі ў краіне ў 2015 
годзе да тысячы даляраў, якія 
былі абвешчаны на Усебеларускім 
сходзе перад галасаваннем 19 
снежня. Аляксандр Косінец паставіў 
задачу выйсці да 2015 года на 
сярэдні заробак у 2 млн. рублёў. 
Гэта значна ніжэй планкі кіраўніка 
краіны, асабліва з улікам чакаемай 
дэвальвацыі беларускага рубля.

У святле негатыўных тэндэнцый 
па крэдытах зусім малаверагодным 
выглядае выхад гарадоў і раёнаў 
на бездатацыйны бюджэт да канца 
2013 году. Бо датацыйнасць бюджэту 
сельскіх раёнаў складае больш 
паловы іх бюджэтаў.  І гэта аб’ектыўны 
працэс, калі насельніцтва вымірае, 
сацыяльная сфера захоўваецца, 
камунальныя плацяжы даціруюцца, 
мясцовыя чыноўнікі прэсінгуюць 
прадпрымальнікаў, адбіваючы 
жаданне працаваць ініцыятыўна на 
пашырэнне справы. Закрыццё ў 2011 
годзе каля 50 устаноў культуры і 
адукацыі каардынальна сітуацыю не 
зменіць, а толькі дазволіць уладам 
перадыхнуць пасля выбарчых 
абяцанак 2010 году.

Міхал Лагор.

У даўГах, як ў шаўках

у сувязі з праблемай раз-
мяшчэння газеты “Гасцінец” 
на партале http://haradok.
belarda.org/  наша газета ста-
ла будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ 
, дзе зацікаўленыя грамад-
зяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.
org/hasciniec.html, што у ка-
талагу “Пэрыёдыка” для да-
лейшага выкарыстання 

 

ПоГЛяд рэдАкТАрА

вырАшыМ ПрАбЛеМу

Жыхары мікрараёна Гагарына маюць праблемы з транспартным абслугоўваннем у суботу і нядзелю.

праблемы развіцця У цэнтры ўваГі
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Пачатак 2011 года для ўсіх супрацоўнікаў 
Гарадоцкага РАУС адзначыўся комплексам 
мерапрыемстваў па прафілактыцы асацыятыўных 
паводзін грамадзян у сферы сямейна-бытавых 
адносін. 

 Работнікі міліцыі ажыццявілі мерапрыемствы 
па выяўленню грамадзян схільных да асацыяль-
ных паводзін і паставілі 18 такіх грамадзян на 
прафілактычны ўлік, а таксама паставілі на ўлік да 
нарколага 16 грамадзян. Пры гэтым было выяўлена 
10 сямей, дзе знаходжанне дзяцей небяспечна, 
а адно дзіцяці было выратавана з такой «сям’і». 
Супрацоўнікі міліцыі правялі 149 мерапрыемстваў 
з грамадзянамі, якія дапускаюць парушэнні ў сфе-
ры сямейна-бытавых адносін.

На працягу комплекса мерапрыемстваў па 
прафілактыцы асацыятыўных паводзін грамадзян 
была праведзена апрацоўка 27 кватэр і 16 падвалаў 
з гарышчамі, дзе змяшчаліся антыграмадскія эле-
менты. Пры гэтым было выяўлена шэсць новых 
месц зборышч. Адначасова з гэтым на 36 асоб былі 
складзены пратаколы аб адміністратыўных пару-
шэннях: з’яўленне ў пьяным стане ў грамадскім 
месце або распіццё ў ім спіртных напояў.

Алкагалізацыя грамадства патрабуе  
неабходнасці такіх мерапрыемстваў на працягу  
ўсяго году. А яшчэ больш патрабуецца працы па 
вяртанню ў грамадства надзеі на свабоду і павагу 
правоў грамадзян на выбары. Толькі гэта ўжо не 
залежыць ад працы  нашай міліцыі, а залежыць ад 
тых, хто ўтрымлівае ўладу.

Паводле матэрыялаў Гарадоцкага РАУС.
Т. Гаражанка.

вядучы кІнАэкоЛАГ беЛАрусІ
Па адукацыі наш 

зямляк  пасля закан-
чэння Беларускага 
дзяржуніверсітэта -- 
заолаг-эколаг.  Асноўная 
частка прафесійнай 
дзейнасці эколага звяза-
на з працай ў Бярэзінскім 
біясферным запаведніку, 
дзе  ён пражывае з сям’ёй, 
выхоўваючы двух сыноў.

Першая грамадская 
вядомасць да Ігара Быш-
нёва прыйшла  на пачат-
ку дзейнасці грамадскага 
аб’яднання “Ахова птушак 
Беларусі”, дзе ён адказваў 
за арганізацыйнае 
развіццё. За якасную пра-
цу па прапагандзен аховы 
птушак стаў пераможцам 
адпаведнага конкурса 
Фармозава, а таксама 
конкурса Дж. Сораса па 
экалагічнаму выхаванню.

Зараз Ігару  Бышнёву, 
кандыдату біялагічных 
навук належыць больш 
70 навуковых прац, тры 
грунтоўныя кнігі, а такса-
ма агульнанацыянальная 
вядомасць сцэнарыста 
і рэжысёра шматлікіх 
фільмаў аб беларускай 
прыродзе.

Менавіта з працай на 
радыё і тэлебачанні да 

нашага земляка прыйш-
ла агульнанацыяналь-
ная вядомасць. Любоў 
да прыроды, выхаваная 
з дзяцінства, перайшла 
ў жыццёвае памкненне 
прапагандаваць  гэту 
любоў сярод маладога 
пакалення. Ігар Бышнёў 
з’яўяляецца вядучым 
экалагічнай радыёпера-
дачы “Зялёны сусвет”, якая 
выходзіць на беларускім 
Моладзевым радыё. Па-
куль жа ўлады не саспелі 
да таго, каб на беларускім 
тэлебачанні выходзілі пе-
радачы аб унікальнай жы-
вой прыродзе Беларусі.

Са сваім першым 
тэлеапавяданнем наш 
зямляк  стартаваў на 
памежжы  стагоддзяў, 
калі дзівосны аператар 
і выдатны рэжысёр С.У. 
Пятроўскі запрасіў яго да 
стварэння фільма “Свет 
вяртлявай чарацянкі”. Але 
так распарадзіўся лёс, 
што завяршаць здымку 
фільма Ігару давялося 
ужо самаму.

Фільм «Жывыя сведкі 
ледавікоў», створаны ў 
2000 годзе, стаў дэбю-
там эколага Бышнёва ў 
якасці рэжысёра. Гэта 

фільм аб жывёльным 
свеце паўночнай част-
цы Беларусі - Беларускім 
Паазер’і, сфармаваным 
шматлікімі ледавікамі, 
апошні з якіх надыходзіў 
на Беларусь 13 тысяч 
гадоў таму. Вялізныя гру-
ды лёду разгортвалі зям-
лю, утвараючы возера 
і пагоркі. Лёд сышоў, а 
жывёлы засталіся - жы-
выя сведкі леднікоў. Аб іх 
і фільм. 

Відеаэнцыклапедыя 
для дзяцей - не першы 
досвед Ігара Бышнева у 
стварэнні фільмаў для 
юнага гледача. Першай 
была «Ваўчыха па імя Дай-
яна», знятая ў 2008 годзе. 

Новыя фільмы - 
гэта амаль  казачныя 
гісторыі ад асобы жывёл. 
«Чароўная палянка» рас-
павядзе юным гледачам 
аб жыцці медзведзяня, 
«Самы лепшы домік» - пра 
тое, для чаго жывёлы лад-
зяць сабе хованкі і гнёз-
ды, як яны хаваюцца там 
ад ворагаў і выводзяць 
нашчадства. «Заваёўнік 
неба» - гэта гісторыя пра 
Арляню, якія мараць 
хутчэй узляцець. Фільм 
«Чарапашкі і яе сябры» 

раскрые дапытлівай дзят-
ве сакрэты жыцця адзінай 
чарапахі, якая жыве ў 
Беларусі, - чарапахі ба-
лотнай. Фільм «З жыцця 
юнага лебедзя» заклікае 
нас берагчы гэтых вялікіх 
і прыгожых белых птушак, 
а «Калючы гісторыя» - не 
крыўдзіць вожыкаў. 

С у п р а ц о ў н і к і 
«Белвідэацэнтра» пляну-
юць стварыць не адну, 
а цэлых тры дзіцячых 
видеоэнциклопедии. А 
гэта значыць, што наступ-
ны праект, таксама які 
складаецца з некалькіх 
фільмаў, ужо знаходзіцца 
ў вытворчасці. Па словах 
Ігара Бышнева, здымкі 
будуць праводзіцца 
па ўсёй Беларусі, у іх 
удзельнічаюць тыя, 
хто працуе з жывёламі: 
арнітолагі Павел Пінчук 
і Генадзь Міндлін, 
супрацоўнік заказніка 
«Чырвоны бор», эко-
лаг Дзмітрый Шамович, 
супрацоўнікі Цэнтра 
кальцавання птушак, што 
ў Тураве. 

“Нашы фільмы - гэта 
спроба як мага разна-
стайней распавесці аб 
свеце прыроды, - кажа аб 

сваёй працы Ігар Бышнеў. 
- Расказаць коратка, але 
дакладна, уклаўшыся ў 
13-хвілінны стандарт па 
дзіцячым кіно. А наогул 
гэта павінна быць не про-
ста дзіцячае, а нават ся-
мейнае кіно” 

Нягледзячы на сваю 
маладосць, першы пра-
ект відэаэнцыклапедыі 
для дзяцей ужо атрымаў 
заслужаную ўзнагароду: 
прыз на міжнародным 
к и н о т е л е ф о р у м е 
«Экомир-2009» за леп-
шую асветніцкую прагра-
му. Фільм «Чарапашкі і 
яе сябры» быў адзнача-
ны на фестывалі ў Ялце, 
а «Самыя лепшая хатка» 
спадабаўся журы фесты-
валю «Зялёны погляд» ў 
Пецярбургу, дзе атрымаў 
ўзнагароду ў намінацыі 
«Фільм для дзяцей». 

Наперадзе ў нашага 
зямляка шмат творчых за-
дум і планаў, здзейсніць 
якія магчыма толькі пры 
напружаным рытме жыц-
ця.  Шукаем і глядзім но-
выя фільмы Ігара Быш-
нёва, якія робяць нашу 
прыроду пазнавальнай  
ва ўсім свеце.

Л. Гаравы.

эканоміка

барацьба з асацыяльнымі 
элементамі

новы стат Ус 
“пт Ушкафабрыкі 
Гарадок”

Адбыўся працэс раздзяржаўлення і 
прыватызацыі дзярмаёмасці аднаго з вяду-
чых прадпрыемстваў Гарадоччыны – «Птуш-
кафабрыка Гарадок», якое ператворана ў ад-
крытае акцыянернае таварыства.

Напрыканцы 2010 года у абласным тэры-
тарыяльным фондзе дзяржаўнай маёмасці  
«Віцебскаблмаёмасць» завяршыўся пра-
цэс раздзержаўлення і прыватызацыі 
дзярмаёмасці камунальнага унітарнага 
сельскагаспадарчага вытворчага прадпры-
емства  «Птушкафабрыка Гарадок». Сфарма-
ваны статуны  фонд ААТ «Птушкафабрыка 
Гарадок» складае памер звыш 55 мільярдаў 
беларускіх рублёў. Менавіта на такую суму 
будзе выраблена больш 2,5 млн. простых 
акцый з намінальным коштам па 22 тыся-
чы рублёў. Заяўлена аб намеры работнікаў 
птушкафабрыкі набыць больш 500 акцый на 
льготных умовах, што складзе сімвалічную 
колькасць  - крыху больш 0,02% ад агульнай 
колькасці акцый.

Пасля стварэння ААТ «Птушкафабры-
ка Гарадок» да першага сходу і стварэння 
назіральнай рады рашэнні па іх кампетэнцыі 
ўпаўнаважаны прымаць Віцебскі абласны 
камітэт па сельскай гаспадарцы і харчаван-
ню.

Ці стане наша прадпрыемства прывабным 
для інвестараў пасля змены формы уласнасці 
пакажа час і дзяржаўная палітыка ў гэтым 
накірунку. Але пасля брутальнага падаўлення 
мірнай акцыі грамадзян 19 снежня, зняволення 
кандыдатаў і актывістаў  і перад наступаючымі 
санкцыямі міжнароднай супольнасці  замеж-
ныя інвестары мусяць абыходзіць  прапано-
вы рэжыма інвестыраваць сродкі ў эканоміку 
рэпрэсіўнай улады.

Л. Антонаў.

Пасёлак Езярышча, які лічыцца беларускім 
«полюсам холаду», зноў пацвердзіў сваю рэ-
путацыю.  У ноч з 19 на 20 лютага на мясцо-
вай метэастанцыі зафіксавалі тэмпературу -35 
градусаў. Гэта была самая халодная ноч за ўсю 
зіму на тэрыторыі Беларусі. 

Сярэднегадавая тэмпература ў Езярышча, 
па статыстыцы, заўсёды ніжэй, чым у цэлым 
па краіне. У 1940 годзе ў вёсцы Бычыха, што 
недалёка ад Езярышча, была зафисирована 
тэмпература -41,5 градуса. Адносна нядаўні 
рэкорд - 35-градусныя маразы ў 2000 годзе. А ў 
апошнія гады мясцовыя жыхары расказваюць, 
што часам бачаць у небе нешта падобнае на 
палярнае ззянне.

Пры гэтым жыхары в. Бычыха бачылі на сваіх 
тэрмометрах -37 градусаў. Чым не падстава 
арганізоўваваць турыстычныя туры на полюс 
холада Беларусі? Была б толькі створана адпа-
ведная  турыстычная інфраструктура – месцы 
размяшчэння і адпаведная сувенірная прадук-
цыя.

Т. Гаражанка.

апраўдваем брэнд 
“полюс холада”Абласныя ўлады настойваюць на актывізацыі 

працы па ачыстцы палёў ад хмызняка, ня-
гледзячы на неспрыяльныя пагодныя умовы, 
выкарыстоўваючы дзеля гэтага работнікаў 
прамысловых прадпрыемстваў. 

З восені 2010 года на Віцебшчыне распача-
лася праца па павелічэнню контурнасці палёў 
дзеля эфектыўнага выкарыстання сучаснай 
тэхнікі па іх апрацоўцы. Пад абласную пра-
граму «Чыстыя палі» на 2011 год выдзелена 
больш пяці мільярдаў рублёў і адпаведна 
хмызняк павінен быць знішчаны на плошчы 
100 тысяч гектараў. Да канца 2012 года сярэд-
няя контурнасць  палёў павінна дасягнуць  20 
гектараў.

Да красавіка прадпрыемствам Гарадоччы-
ны трэба знішчыць хмызняк на плошчы 10 
400 га і з гэтай плошчы толькі 1560 даручана 
сельгаспрадпрыемствам раёна. Найбольшыя 
заданні даведзены да камунальнікаў – 1900 га, 
меліяратараў – 1100 га, дарожнікаў – 1000га і 
г.д.. Пакуль найбольш актыўна знішчэннем 
хмызняка займаюцца меліяратары, для якіх 

дадзеная праца з’яўляецца прафесійнай і якія 
выканалі каля 30% задання.

Снегавы пакроў на пачатак года дасягнуў 
велічыні каля 70 см і толькі адліга ў дваццатых 
чыслах студзеня паменшыла яго да 48 см.У 
такіх пагодных умовах весці знішчэнне хмыз-
няка і складана, і не эфектыўна, але абласныя 
ўлады патрабуюць выканання папяровых 
графікаў заданняў..  У такіх умовах Гарадоцкі 
раён застаецца амаль на апошнім месцы у 
вобласці па выкананню задання – 7,8% на ка-
нец студзеня. Гэта і зразумела, бо на Гарадоч-
чыну прыходзіцца дзесятая частка абласнога 
задання па знішчэнню хмызнякоў.

Сярод працуючых на  уборцы хмызняка 
абурэнне выклікае тое, штоўлады не прыцяг-
ваюць да дадзенай працы беспрацоўных, гра-
мадзян, якія павінны аплачваць утрымання 
дзяржавай іх дзяцей, а ідуць па шляху давяд-
зення заданняў да арганізацый, дзе працую-
чыя звязаны кантрактнай сістэмай.

Л. Антонаў.

ПраГрама “Чыстыя ПалІ” Прабуксоўвае

ПрэсІнГ ПрывАТных ТАксоўшчыкАў
З сярэдзіны лютага супрацоўнікі 

ДАІ склалі некалькі пратаколаў 
на прыватных таксоўшчыкаў, 
якія аказваюць транспартныя 
паслугі грамадзянам на маршруце 
Гарадок-Віцебск. 

Рэгламентацыя дзейнасці  пры-
ватных таксоўшчыкаў  даўно ўжо 
прывяла да таго, што гэтыя паслугі 
аказваюць у абсалютнай большасці 
грамадзяне, якія маюць ліцэнзію 
на дадзены від паслуг. Гэта на па-
чатку стагоддзя асобныя грамад-
зяне  без ліцэнзіі таксавалі паміж 
Гарадком і Віцебскам. Зараз больш 
дзесяці прыватнікаў маюць ліцэнзіі 
па аказанню транспартных пера-
возак грамадзянам і працуюць 
з самага ранку да вечара. Нашы 
таксоўшчыкі праходзяць адпавед-
ныя медычныя і тэхнічныя агляды 

перад пачаткам працоўнага дня. 
Зразумела, што зарэгістраваныя 
таксоўшчыкі выплачваюць знач-
ныя падаткі і зборы ў дзяржаўны 
бюджэт, а таксама зарабляюць гро-
шы для сваіх сем’яў. Імпартныя пе-
раважна міні-вэны хутка і камфор-
тна даставяць пасажыраў з Гарадка 
ў Віцебск, або ў любы іншы пункт 
за адпаведную плату.

На працягу апошніх гадоў 
прыватныя таксоўшчыкі склалі 
істотную канкурэнцыю на рын-
ку пасажырскіх перавозак у Га-
радку, зрабіўшы многія рэйсы 
стратнымі. У канкурэнтнай ба-
рацьбе таксоўшчыкі выйграюць за 
кошт якасці паслуг: камфортнасці 
аўтамабіляў  і дабразычлівасці 
сэрвісу. Міні-вэны таксоўшчыкаў 
цяплей і чысцей, чым часам дабітыя 

«Газэлі» ці халодныя аўтобусы, якія 
могуць паламацца ў дарозе.

Барацьбу з прыватнымі 
перавозчыкамі  пастаянна вядуць 
дзяржаўныя  арганізацыі, а асабліва 
работнікі вакзалаў Віцебска і Га-
радка. У чымсьці іх зразумець маг-
чыма. Толькі часам іх контрпрапа-
ганда супярэчыць рэаліям жыцця: 
і па аплаце паслуг, і па адказнасці 
за здароўе грамадзян. Апошнім ча-
сам на барацьбу з таксоўшчыкамі 
ў Гарадку выйшлі і супрацоўнікі 
ДАІ. Нашы ўлады да гэта часу фак-
тычна не забяспечылі афіцыйнае 
месца знаходжання таксовак у 
Гарадку. Месца ля крамы ТДА 
«Авангард», што ля аўтавакзала, не 
прыдатна па правілах дарожнага 
руху. Але арганізатары дарожна-
га руху на гэта не звярталі ўвагі 

да апошняга часу: каля гэтай кра-
мы часам знаходзілася да васьмі 
розных аўтамабіляў і не толькі 
таксоўшчыкаў. Зараз даішнікі 
сваімі пратаколамі далі зразумець, 
што гэта адміністратыўнае права-
парушэнне.

Прыватнікі людзі з большага 
боку законапаслухмяныя грамад-
зяне – яны маюць ліцэнзіі і пла-
цяць дзяржаве падаткі і зборы не 
на адну пенсію у месяц. Але сён-
ня ў Гарадку  ды і на аўтавакзале  
Віцебска, дзе іх збіраюцца 
пазбавіць права паркоўкі, яны 
сталі непажаданымі элементамі. 
Гэта ў карані  не справядліва, бо 
дзяржава абавязаны забяспечыць 
умовы для ліцэнзійнай дзейнасці. 
Пасажыр, прыходзячы на вакзал, 
павінен мець права выбару чыімі 

паслугамі скарыстацца: таннымі 
дзяржаўнымі пры неякасным 
сэрвісу ці крышку даражэйшымі, 
але больш якаснымі ў прыватніка. 
Абавязак мясцовых уладаў зрабіць 
для гэтага роўныя ўмовы. Нішто не 
перашкаджае ДАІ вызначыць  ля 
аўтавакзала месца для 3-4 таксо-
вак, дзе магчыма была б пасадка 
і высадка пасажыраў для прыват-
ных таксі. Ды і таксоўшчыкі разам з 
пасажырамі мусяць бараніць сваё 
права на працу ў цывілізаваных 
умовах.

Гэта тым больш актуальна ў 
2011 годзе, які беларускія ўлады 
абвясцілі годам прадпрымальнасці. 
Толькі мусіць не ў Гарадку.

Л. Гаравы. 

Імя  уражэнца в. халамерье  Ігара бышнёва, 1964 года нараджэння,  шырока вядома сярод аматараў прыроды беларусі. Менавіта з 
яго імя звязаны сучасны перыяд беларускай анімалістыкі, калі ў краіне пачала стварацца відэаэнцыклапедыя для дзяцей высілкамі 
беларускага відэацэнтра.

нАшы зеМЛякІ

кнІГА скАрГАў

у цэнТры ўвАГІ надвор’е
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Итак, согласно данным Белстата, реальная 
(с учетом инфляции) зарплата в январе 2011 
года снизилась на 12,9% по сравнению с дека-
брем 2010 года.

Цифры также гласят: номинальная средне-
месячная заработная плата в январе 2011 
года составила Br1409,6 тыс. против Br1595,9 
тыс. в декабре, сократившись на 11,7%, или на 
Br186,2 тыс.

Если же перевести наши зарплаты в долла-
ры США, то от декабрьских 532 долларов в ян-
варе останется лишь 468,2 доллара. Такие вот 
невеселые метаморфозы.

На это в принципе можно было бы воз-
разить, что подобное случается каждый год. 
Всевозможные декабрьские надбавки всег-
да значительно «обесценивают» следующую 
январскую зарплату. Но вот незадача: такого 
существенного снижения, как в этом году (на 
целых 12,9%!), за последние, даже кризисные 
периоды зафиксировано еще не было. Напри-
мер, в январе 2010-го реальная начисленная 
заработная плата по сравнению с декабрем 
2009 уменьшилась на 9,2%.

Как-то не вяжется все это с бравыми речами 
президента относительно возросшего благо-
состояния нашего народа. Недавно процве-
тающая Беларусь на глазах просто начинает 
увядать.

Хотя с другой стороны, а разве кто-то обе-
щал, что и после выборов зарплата белорусов 
будет все те же 500 долларов?

Похоже, что мало кого удивило такое за-
метное «похудание» собственного кошелька. 
В этой связи, белорусы, наверное, чуть ли не 
единственная нация, которая не радуется оче-
редному повышению зарплат, зная, какими 
последствиями это в результате обернется. И 
это еще лишь цветочки уже изрядно подвяв-
шего процветания.

Павел дмитриев.

Радость после предвыборного увеличе-
ния зарплат длилась, увы, недолго. И вот 
уже Беслстат сам констатирует: реаль-
ная зарплата снизилась в январе на 12,9%, 
«похудев» с 532 долларов в декабре до 468,2 
долларов в январе. А разве кто-то обещал, 
что после выборов зарплата будет такая 
же высокая? 

Час пазытыўнай альтэрнатывы 
Аляксандар Мілінкевіч

«Мадэль, пабудаваная Лукашэнкам, ня 
мае ніякіх пэрспэктываў»

Наш народ усё больш становіцца закладнікам 
хваравітай спробы ўтрымацца ля ўлады любым 
коштам з боку аднаго чалавека, якому даўно 
пара на адпачынак. Мадэль, пабудаваная ім, 
ня мае ніякіх пэрспэктыў. Краіне як паветра па-
трэбныя перамены.

Ці можа сёньня дэмакратычная апазыцыя 
захапіць палітычную ініцыятыву і пакласьці 
канец рэжыму, заняпад якога бачны нават 
школьнікам? Не, пакуль ня можа. Але яна 
здольная гэта зрабіць пры ўмове, што выпра-
цуе прывабнае, зразумелае і пераканаўчае для 
бальшыні беларусаў бачаньне краіны і будзе па-
сапраўднаму народнай.

Сёньняшні стан рэчаў у апазыцыі можна 
акрэсьліць як ашаломленасьць, пахмельле пась-
ля эўфарыі ды ілюзій і пэўную дэзарыентацыю. Да 
гэтага, у прыватнасьці, спрычыніліся далёка ня 
лепшыя паводзіны некаторых саманадзейлівых 
лідэраў, якія, з розных прычын, своеасабліва 
павялі сябе ў час выпрабаваньняў. 

Па-чалавечы, гуманістычна, можна і трэба 
зразумець, дараваць ім, але палітычна плян-
ка заўсёды павінна быць высокай — гэта ў 
інтарэсах нашага народа і будучыні краіны. 
Бо заніжаная плянка вядзе да дэградацыі ды 
ўсёдаравальнасьці. А ў палітыцы трэба на-
вучыцца адказваць за свае заявы, дзеяньні, 
хаўрусы ды сродкі, якія атрымліваеш, асабліва 
калі яны зь «невядомых» крыніцаў і іхняя задача 
— наняць палітычных шабашнікаў на цьмяныя 
эгаістычныя або небеларускія мэты.

Сытуацыя 2006 году таксама была няпро-
стай, але іншай. Жорсткі перасьлед у час збо-
ру подпісаў і агітацыі. Галоўныя сілавікі па БТ 
папярэджвалі, што будуць разглядаць Плош-
чу як збор тэрарыстаў. Адміністрацыйных 
арыштаў, звальненьняў з працы і выключэньняў 
з унівэрсытэтаў тады было значна болей, чым ця-
пер. Апазыцыя, як і ў 2001-м, вылучыла адзінага 
кандыдата. Што праўда, вельмі позна, меней 

чым за паўгода да дня выбараў. І аб’яднаньне 
было няпоўным. Частка дэлегатаў не прызнала 
рашэньне Кангрэсу дэмсілаў. Але ўсё ж каман-
да «адзінага» налічвала больш за пяць тысяч 
актывістаў, і яны актыўна адпрацавалі ў абса-
лютнай большасьці раёнаў. 

Плошча была магутнай — па-над 30 тысяч 
мужных грамадзянаў. Галоўнае — быў адзіны 
сцэнар. На ўсіх сходах і на тэлебачаньні я казаў: 
«Рэальных выбараў няма, у дзень галасаваньня 
— на Плошчу. Абяцаю, што яна будзе мірнай». 
Мы ведалі, што толькі мірная Плошча мае шанец 
на прыход новых людзей, і не плянавалі паходы 
па горадзе. 

Бо толькі мірная Плошча давала шанцы на 
прагрэсію колькасьці маніфэстантаў у наступ-
ныя дні і на пераможны вынік. 

старыя партыйныя кіраўнікі сказалі: «нам 
не патрэбны адзіны лідэр, мы ўсе лідэры» 

Тым ня менш пасьля тых выбараў у большасьці 
дэмакратаў не было пачуцьця паразы. Мы 
даказалі, што ёсьць свабодная Беларусь. Была 
вера, што гэта толькі першая стратэгічная пры-
ступка для Аб’яднаных дэмакратычных сілаў. 

Дзякуючы Плошчы паўсталі БЕЛСАТ і ра-
дыё «Рацыя». Была заснавана польская пра-
грама падтрымкі рэпрэсаваных студэнтаў імя 
К.Каліноўскага. Практычна ўсе адлічаныя «за 
палітыку» з ВНУ атрымалі магчымасьць працяг-
нуць навучаньне ва ўнівэрсытэтах сямі краінаў 
Эўропы. Гэта разбурала страх у моладзі. Што 
праўда, значна меншымі былі нашыя посьпехі па 
працаўладкаваньні палітычных беспрацоўных у 
Польшчы і ў нашай краіне. 

Мы спрабавалі аб’яднаць у дзейнасьці 
шматлікіх новых актывістаў, якія складалі аб-
салютную большасьць на Плошчы, абвясьцілі 
аб стварэньні руху «За свабоду», які меўся 
аб’яднаць усіх прыхільнікаў пераменаў у 
краіне на агульнай пазапартыйнай пляцоўцы. 
Эўразьвяз вітаў мірную спробу пратэсту, у тым 
ліку праз прысуджэньне тагачаснаму адзінаму 
кандыдату ад апазыцыі прэміі Эўрапарлямэнту 
«За свабоду думкі» імя Андрэя Сахарава.

Аднак арыентацыя на Ўсход і зайздрасьць 

партыйных босаў, якія думалі перадусім пра аба-
рону сваіх вотчынаў ад эфэмэрнага «рэйдэрска-
га захопу», прывялі да Кангрэсу-2007 і рашэньня 
аб ратацыйным кіраўніцтве АДС. Як казалі ў той 
час старыя партыйныя кіраўнікі: «Нам не патрэ-
бен зараз адзіны лідэр, мы ўсе лідэры». 

Галоўным галаўным болем АДСных «рататараў» 
стаў не рэжым, а былы адзіны кандыдат, які за 
кароткія тэрміны атрымаў добрую вядомасьць 
у краіне і за мяжой. Наш заклік абраць на гэтым 
Кангрэсе аднаго ці новага, ці старога лідэра для 
рэальнай супольнай працы быў заблякаваны. 
Здабытак 2006 году расьцерушыўся ўсімі намі. 
З вышыні сёньняшняга дня відавочна, што ра-
тацыйная безадказнасьць і прывяла да «параду 
кандыдатаў» на выбарах-2010. 

Не шкадую аб маім рашэньні, якое я 
абгрунтаваў нежаданьнем гуляць у чужыя 
сцэнары, дзе толькі адзін актор, рэжысэр і 
пастаноўшчык. Ведаю, што ў значнай часткі 
актывістаў было расчараваньне і неразумень-
не майго кроку. Яшчэ раз прашу прабачэньня ў 
маіх прыхільнікаў. Але час паказаў, што маё ра-
шэньне было правільным. 

Пра Плошчу. Адзіная пераможная стратэгія 
Плошчы ў варунках кансалідаванага дыктатар-
скага рэжыму — гэта паступовае нарастаньне 
мірнага пратэсту. Перад Плошчай 2010 году 
шмат хто ня раз казаў: мы пойдзем да канца, 
мы не паўторым памылак мінулай кампаніі. Не-
дахоп мінулай кампаніі — гэта недастаткова 
вялікая колькасьць пратэстоўцаў, а не адсут-
насьць радыкальных дзеяньняў. Так, калі ёсьць 
упэўненасьць у сваёй перамозе, калі адчуваеш, 
што яе скралі, калі на вуліцы выходзіць пера-
можная колькасьць выбарцаў, тады належыць 
дзейнічаць рашуча і наступальна. 

Пры гэтым павінен быць адпаведны плян з 
ацэнкай рызыкаў і мэханізмамі, каб іх пазьбя-
гаць. А калі большасьць не за табой, калі няма 
аднаго канкрэтнага пляну, калі няма добра на-
ладжанага кантролю за паводзінамі натоўпу, 
дзе заўсёды хапае правакатараў, дык тады 
ты не суб’ект, а аб’ект. Cui prodest, хто най-
больш скарыстаў зь няўдалай Плошчы-2010 і 

дзяржаўнага тэрору? Адказ ясны для кожнага: 
тыя сілы, якія ня хочуць унутранага грамадзкага 
дыялёгу ды эўрапейскай інтэграцыі Беларусі. Як 
з Усходу, так і ўнутры краіны.

«Мы ўсе сталі сьведкамі страху і 
разгубленасьці рэжыму»

Але сьнежаньскія падзеі паказалі, што ў 
краіне ёсьць нязломны грамадзянскі дух, 
што шмат хто гатовы адкрыта дэманстраваць 
сваю маральную і канкрэтную салідарнасьць 
з ахвярамі рэжыму, што беларусы могуць, калі 
трэба, самаарганізавацца, каб дапамагаць тым, 
хто патрапіў пад рэпрэсіі карных органаў. Гэта 
той здабытак, які нам трэба памнажаць.

Мы ўсе сталі сьведкамі страху і разгубленасьці 
рэжыму. Бо ўпэўнены ў сабе кіраўнік будзе 
шукаць згоды і кампрамісу, а не расколваць 
грамадзтва і цкаваць нязгодных. Мы пабачылі, 
што хцівыя ідэолягі няздольныя без дручкоў 
апрычнікаў-амапаўцаў перамагаць у дыскусіях. 
Мы яшчэ раз пераканаліся, што сёньняшні рэ-
жым ня можа дэмакратычна, бяз гвалту вый-
граць выбары.

Таму нам трэба працаваць далей. Найперш 
быць адзінымі ў словах і справах па вызваленьні 
палітвязьняў. Гэта прыярытэт нумар адзін. Але 
нельга забывацца пра іншую, арганічную працу, 
безь якой мы ня маем шанцаў на перамогу: па-
шыраць кола прыхільнікаў, спрыяць беларусам 
у кантактах з цывілізаваным сьветам, набліжаць 
момант, калі абсалютная бальшыня нашых люд-
зей убачыць беспэрспэктыўнасьць цяперашняй 
сыстэмы і запатрабуе свабодных і справядлівых 
выбараў, свабоды ў эканоміцы, вольнага слова 
ды пашаны да роднае мовы.

Лічу, што палітычная апазыцыя павінна менш 
зацыклівацца на пачуцьцях «супраць». Яна па-
куль ня стала ў вачах беларусаў пазытыўнай 
альтэрнатывай. Я за тое, каб у нас дамінавала 
слова «за». А галоўная наша перамога адбуд-
зецца пасьля таго, як мы пераможам у розумах і 
сэрцах нашых людзей. 

(Пададзена ў скарачэнні)

ПАўсТАнцы, якІя кАнТрАЛЮЮць усходнІя рэГІёны крАІны, 
ПАдцяГвАЮць свАе сІЛы ў бок сТАЛІцы, якАя знАходзІццА ў 
рукАх сІЛАў, ЛяяЛьных кАдАфІ.
баі за падыхо-

ды да сталіцы
Учора ішло змаганьне 

за гарады Завія, Місурата і 
Сабрата, якія знаходзяцца 
вакол Трыпалі. Найбольш 
зацяты бой меў месца ў 
Завіі, дзе ўрадавыя сілы, 
узброеныя аўтаматамі 
і зэнітным кулямётам, 
атакавалі мячэць, у якой 
бараніліся паўстанцы, 
узброеныя паляўнічымі 
стрэльбамі. Паводле не-
каторых данясеньняў, бой 
трываў чатыры гадзіны, і 
ў ім загінулі больш за 100 
чалавек.

Тымчасам у сталіцы 
працягвалася пасьпешная 
паветраная эвакуацыя 
замежных грамадзянаў. 
Вашынгтон даў загад не-
каторым супрацоўнікам 
сваёй амбасады ў Трыпалі 

пакінуць краіну.
Паводле брытанскай 

газэты «Guardian», ня 
менш за палову лібійскага 
м і ж з е м н а м о р с к а г а 
ўзьбярэжжа знаходзіцца 
пад кантролем 
паўстанцаў.

бін Лядэн і 
наркотыкі

Учора з тэлевізійным 
зваротам да жыхароў 
Завіі зьвярнуўся Муамар 
Кадафі. У прамове, якая 
трывала паўгадзіны і ча-
сам мела бязладны і блы-
таны характар, лібійскі 
дыктатар абвінаваціў 
Усаму бін Лядэна, 
кіраўніка Аль-Каіды, у 
падаграваньні паўстаньня, 
кажучы, што бін Лядэн 
адурманіў паўстанцаў 
«галюцынагеннымі таблет-
камі ў каве з малаком».

Таго самага дня на 
лібійскім тэлебачаньні 
выступіў адзін з сыноў Му-
амара Кадафі, Сайф-аль-
Іслам Кадафі, які сказаў, 
што жыцьцё ў Трыпалі 
працякае «спакойна». 
Іншы сын, Саадзі, сказаў у 
інтэрвію «Financial Times», 
што ў сталіцы «50-60 
адсоткаў людзей працуюць 
нармальны», і паўтарыў 
за сваім бацькам, што 
пратэстоўцы дзейнічаюць 
пад уплывам «вельмі ма-
гутных» наркотыкаў, такіх 
як амфэтамін і экстазі.

П а д з е л е н а я 
армія

Экспэрты лічаць, што 
сілы, якія бароняць Муа-
мара Кадафі, былі сфарма-
ваныя лібійскім лідэрам 
на працягу шматлікіх 
гадоў па-за арміяй і не 

кантралююцца ягонымі 
генэраламі. Мяркуецца, 
што гэтыя сілы складаюц-
ца са спэцбрыгадаў, якімі 
камандуюць сыны Кадафі; 
вайсковых адзінак, сфар-
маваных на аснове клану 
Кадафі і яго саюзьнікаў; ды 
афрыканскіх наёмнікаў, 
якія маюць за сабою дось-
вед удзелу, сярод іншага, 
у грамадзянскай вайне ў 
Судане.

У лібійскай арміі бата-
льёны наогул сфармава-
ныя з прадстаўнікоў ад-
наго клану, ляяльнасьць 
да якога большая, чым да 
камандзіраў. Кадафі гэткім 
чынам стараўся падзяліць 
армію, каб пазьбегчы 
вайсковага перавароту 
супраць сваёй асобы, па-
добнага да таго, пры дапа-
мозе якога ён сам захапіў 

уладу ў 1969 годзе. Гэткая 
асаблівасьць арганізацыі 
лібійскай арміі давяла да 
таго, што некаторыя вай-
сковыя аддзелы перайшлі 
на бок паўстанцаў, як 
папярэдне зрабілі іхныя 
кланы.

Клан Кадафі кантра-
люе паветраныя сілы і 
мае большасьць сваіх 
прадстаўнікоў сярод вы-
шэйшага афіцэрскага эша-
лёну ў арміі. Гэтыя афіцэры 
застаюцца яму вернымі, 
паколькі яны могуць 
страціць найбольш, калі 
Муамар Кадафі страціць 
уладу, піша сёньняшняе 
выданьне «International 
Herald Tribune». 

25.02. 
“радыё свабода”.

Лібія: Паўстанцы 
бяруцца за сталіцу 

ГАЛоўнАя ПАдзея  праблемы эканомікі

кУда подевалась 
наша большая 
зарплата?

дэМАкрАТычны рух

20 сьнежня мы прачнуліся ў іншай Беларусі. Спадае дурман перадвыбарчых абяцанак рэжыму, усё больш людзей усьведамляюць глыбіню сыстэмнага крызісу, у якім 
знаходзіцца краіна. Павальна растуць цэны, якія ўжо «зьелі» ўсе дасьнежаньскія падвышкі заробкаў, стыпэндыяў ды пэнсіяў. А ўлада зноў заганяе дзяржаву ў стан 
ізаляцыі ад цывілізаванага сьвету і працягвае кампанію дзяржаўнага тэрору супраць дэмакратычнай часткі грамадзтва. Пагроза страты спачатку эканамічнай, 
а пазьней і палітычнай незалежнасьці па-ранейшаму вісіць над Беларусьсю. 
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наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

сПосабы здзекаў. «амерыканка»

от ЧеГо и поЧемУ надо 
защищать белорУсских мУжЧин

Мужчины в беларуси на вес 
золота
За последнее десятилетие 
структура населения по полу 
ухудшилась из-за более высо-
кого темпа роста смертности 
мужчин, особенно в трудоспо-
собном возрасте. И вот резуль-
тат — по данным переписи на-
селения 2009 года в Беларуси 
проживало 4 млн. 420 тыс. муж-
чин и 5 млн. 84 тыс. женщин. 
На тысячу мужчин в Беларуси 
приходится 1.150 женщин.
Мужчины меньше живут. По 
данным Минтруда, в послед-
ние два года показатель ожи-
даемой продолжительности 
жизни в Беларуси составил у 
мужчин — 64,7 года, у женщин 
— 76,5.
В 2009 году в Беларуси было 
зарегистрировано 810 тысяч 
вдов, а их доля в общей чис-
ленности женщин в возрасте 
от 15 лет и старше составила 
18%. По сравнению с данными 
переписи населения 1999 года 
численность вдов увеличилась 
на 5,4%, или 40,2 тысячи чело-
век.
«если жизнь излишне дело-
вая, функция слабеет поло-
вая»
Это из «Гариков на каждый 
день» Игоря Губермана. Бело-
русские мужчины много берут 
на грудь. Имеются в виду не 
только крепкие напитки, а от-
ветственность, прежде всего. В 
результате — синдром менед-
жера и неоправданные ожи-
дания. Появляются неврозы, 
сексуальные расстройства.
По оценкам специалистов, 
примерно 15—16% супруже-
ских пар в Беларуси бесплод-
ны. В последние годы отмечен 
значительный рост мужского 
бесплодия. Если 30 лет назад 
на 60—80% случаев женского 
бесплодия приходилось 20—
40% мужского, то теперь это 
соотношение составляет 50% 

на 50%.
Координатор программ Фонда 
ООН в области народонаселе-
ния в Беларуси (ЮНФПА) Татья-
на Гапличник говорит:
— Организм мужчины рано или 
поздно дает сбой, если его вос-
принимают только как добыт-
чика и не считаются с его пси-
хологическими и физическими 
потребностями. Важно, чтобы 
в семье не формировались 
гендерные стереотипы, то есть 
мальчикам не внушали, что они 
не имеют права на проявление 
чувств, на слезы и так далее. В 
числе прочего из-за этого они 
вырастают людьми, которые не 
способны выражать чувства, 
следить за своим здоровьем. 
В Беларуси вообще мало об-
ращают внимание на мужское 
здоровье. Хотя это важная 
составляющая демографиче-
ской проблемы. Критичным 
становится тот факт, что обще-
ство не обращает внимания на 
здоровье мужчин, а мужчины 
считают себя здоровыми, не-
смотря ни на что. К тому же с 
проблемами мужского здоро-
вья особо некуда обратиться. 
Если у женщин есть гинеколог, 
то у мужчины — только уролог. 
Если девочки могут пойти к 
детскому гинекологу, мальчи-
ки – только к педиатру.
белорусские мужчины не-
множко советские
Хоть и живем мы в центре 
Европы, но мужчины, вырос-
шие в независимой Белару-
си, только-только вступают в 
самостоятельную жизнь. Вот 
почему так сильны еще сте-
реотипы, сформированные в 
советские времена, считает 
председатель правления МОО 
«Гендерные перспективы» 
Ирина Альховка.
— Мужчины в Беларуси имеют 
убеждение, что они добытчики, 
должны обеспечивать семью. 
Для кого-то это непомерный 

груз. А отказаться от него – 
значит, признать себя слабым, 
-- приводит пример эксперт. 
-- На Западе давно считается 
нормальным распределение 
обязанностей в семье, когда 
мужчина не считает зазорным 
помогать по дому и даже ухо-
дить в декретный отпуск. Не 
зря в английском языке есть 
слово, обозначающее мужчину 
в декретном отпуске.
В Западной Европе отпуск по 
уходу за ребенком берут даже 
мужчинами, занимающие вы-
сокие посты. В Беларуси отваж-
ных отцов, готовых уйти в де-
крет, всего около двух тысяч.
— Отличие белорусских муж-
чин от европейских в том, 
что традиционно домашние 
обязанности они считают жен-
скими. Даже если заработок 
мужа меньше заработка жены, 
и семья с его уходом в декрет 
много не потеряет, все равно 
такое решение дается нелегко, 
-- поясняет эксперт.
Белорусские мужчины отлича-
ются от европейских и тем, что 
они подвержены алкоголизму. 
И еще одна проблема — воз-
никшие вопросы, как правило, 
решаются через насилие.
— Европейцы владеют инфор-
мацией, как решать пробле-
мы ненасильственным путем. 
Белорусам ненасильственные 
методы коммуникации мало 
знакомы, -- считает Ирина 
Альховка. -- Это нередко про-
исходит потому, что у нас 
очень четкое распределение 
ролей — женщина-хозяйка, а 
мужчина-добытчик. Сила чаще 
всего считается признаком му-
жественности. Уход и избегание 
конфликта — признак слабо-
сти. В результате популярными 
являются агрессивный бизнес, 
агрессивная рекламная ком-
пания, агрессивный подход к 
решению проблем.

виктор ЛИсТоПАдов.

міхалевіч: мяне 
катавалі ў сіза кдб

А НОЧь ПОСЛЕ ВыБОРОВ ПОДОРВАЛА ДОВЕРИЕ К НИМ

«СІЗА КДБ ператварыўся ў 
канцэнтрацыйны лагер у цэн-
тры Мінска», — з такіх словаў 
пачалася шараговая прэс-
канферэнцыя Руху за Свабо-
ду, на якой нечакана з’явіўся 
экс-кандыдат у прэзідэнты і 
былы вязень «амерыканкі» 
Алесь Міхалевіч.

«Я павінен расказаць 
аб усім, павінен выканаць 
свой грамадзянскі абавязак, 
— працягваў Міхалевіч. — 
Адразу пасля затрымання 
мне ва ўльтыматыўнай фор-
ме было загадана выступіць 
па БТ з заявай, у якой я б 
асуджаў Плошчу. Калі я 
адмовіўся, мяне змясцілі ў 
камеру. А праз некалькі дзён 
пачаліся катаванні».

Міхалевіч расказаў, што асабліва жорсткія пыткі 
адбыліся з ім 10 студзеня — палітыку заводзілі 
рукі за спіну, надзявалі кайданкі, а потым падымалі 
рукі ўверх. Пры гэтым патрабавалі неабходных 
паказанняў. Менавіта пасля такіх працэдур Алесь 
пазваніў жонцы і папрасіў нікуды не ездзіць. «Аднак 
я ўдзячны Мілане, што яна зрабіла тое, што зрабіла», 
— кажа ён.

Алесь таксама перакананы, што падобныя здзекі 
прымяняліся і ў дачыненні да іншых вязняў КДБ: 
«Катаванні паўтараліся неаднаразова. Я думаю, што 
іншыя палітвязні таксама маглі стаць іх ахвярамі».

Праз два месяцы ламання Алеся вызвалілі пад 
падпіску аб нявыездзе, аднак з умовай стаць «сек-
сотам». «Мне далі на подпіс паперу, дзе я пагадзіўся 
супрацоўнічаць з КДБ. Я падпісаў яе і выйшаў на сва-
боду. Выйшаў для таго, каб усё гэта вам расказаць. 
Лічу сваю заяву публічнай адмовай ад супрацоўніцтва 
са спецслужбамі», — заявіў Міхалевіч. 

Заява
Нягледзячы на тое, што я, Алесь Міхалевіч, экс-

кандыдат у Прэзідэнты Рэспублікі Беларусь, звязаны 
падпіскай аб неразгалошванні таямніцы следства, 
я лічу, што мушу распавесці пра тое, што адбыва-
ецца з затрыманымі вязьняміі ў СІЗА КДБ; Галоўная 
«таямніца следства» — гэта метады, якія ўжываюцца 
для таго, каб змусіць людзей падпісаць вымаганыя ад 
іх паказанні і дэкларацыі. Я лічу, што супрацьзакон-
ныя дзеянні, якія парушаюць не толькі беларускае 
заканадаўства, але і міжнародныя дамовы, такія як 
Міжнародная канвенцыя супраць катаванняў, нель-
га прыкрываць «таямніцай следства».

Я адмовіўся зачытаць для ТБ заяву асуджэння 
іншых кандыдатаў. Выклікі да супрацоўнікаў КДБ 
пачаліся з першых гадзін затрымання, вяліся без ад-
ваката, пратакола, з парушэннем усіх працэсуальных 
нормаў. Прыблізна з 26 снежня, у адносінах да мяне 
пачалі прымяняцца дзеянні, якія з’яўляюцца ката-
ваннем.

Пры выхадзе з СІЗА КДБ у мяне канфіскавалі 
дзённік, які я там вёў штодня, але тое, што адбы-
лося, немагчыма сцерці з памяці. Асобныя факты 
пералічаныя ў дакуманце ніжэй.

Па ўрыўках фразаў, пачутых з-за дзвярэй, я 
зразумеў, што падобныя дзеянні прарабляюць і з 
іншымі актывістамі, якія адмаўляюцца даваць вы-
маганыя ад іх паказанні; Адвакатаў не дапускаюць 
толькі таму, каб зняволеныя не маглі паведаміць пра 
факты катаванняў. Я непакоюся пра лёс усіх вязняў, 
асабліва тых, якія не мелі сустрэчаў з адвакатамі з 
канца мінулага году. Я разумеў, што тое, што з намі 
робяць, скіравана на ламанне апазіцыйных лідараў. 
Для мяне выбар быў паміж двума варыянтамі: альбо 
застацца пад вартай да суду, альбо зрабіць выгляд, 
што я згодны выконваць патрабаванні супрацоўнікаў 
КДБ.

Я адкрыта заяўляю, што ніколі не быў і не буду аген-
там Камітэта дзяржаўнай бясьпекі! Сваёй публічнай 
заявай я здымаю з сябе абавязак, які быў пазначаны 
ў паперы.

Я разумею, што ўжо да канца гэтага дня я магу 
патрапіць назад у СІЗА, і што стаўленне да мяне на 
гэты раз будзе непамерна’ больш жорсткім; Але я 
хачу зрабіць усё магчымае, каб выратаваць тых, хто 
яшчэ застаецца за кратамі, каб аблегчыць лёс гэтых 
людзей, каб спыніць катаванніі; Я хачу каб у іх была 
магчымасць выйсці на свабоду не зламанымі, не 
стаўшымі на шлях супрацоўніцтва, а перадусім про-
ста жывымі.

У сваім выступе я адмыслова не раскрываю імёнаў 
супрацоўнікаў і іншых акалічнасцяў следства; Але 
ўсе незаконныя дзеянні ў адносінах да мяне, разам з 
указаннем канкрэтных фактаў, я выклаў у заяве, якую 
накіроўваю ў Пракуратуру, а таксама ў форме, якая 
будзе накіравана спецдакладчыку ААН па праблеме 
катаванняў.

Лічу, што пракуратура мусіць правесьці праверку 
і спыніць зверствы.

Разам з тым, я зрабіў падрабязнае апісанне ўсяго, 
што са мной адбывалася, і накіраваў на захаван-
не ў надзейнае месца; Гэтыя сведчанні з’явяцца ў 
публічнай прасторы, у выпадку калі мяне зноў за-
трымаюць і змесцяць пад варту;

Я зраблю ўсё магчымае, каб знік канцлагер у цэн-
тры Мінску.”

Алесь Пілецкі, «наша ніва» ( у скарачэнні)

Как говорится в итоговом докладе миссии на-
блюдателей Бюро по демократическим институ-
там и правам человека ОБСЕ, который опубли-
кован 22 февраля, президентские выборы 19 
декабря 2010 года в Беларуси были отмечены 
«нехваткой независимости и беспристрастности 
избирательных комиссий», неравными условия-
ми кандидатов и дефицитом прозрачности в клю-
чевых стадиях избирательного процесса.

«Ночь после выборов была омрачена задер-
жанием почти всех кандидатов в президенты, а 
также сотен граждан, среди которых журналисты, 
правозащитники и представители гражданского 
общества», — говорится в докладе. В нем также 
отмечается, что большинство задержанных участ-
ников «несанкционированной, как объяснили 
белорусские власти, акции» были приговорены 
судами к административным арестам и штрафам. 
Кроме того, было возбуждено уголовное дело по 
факту массовых беспорядков.

«Все эти обстоятельства подорвали доверие к 
выборам», — говорится в заключении миссии.

Остается проблемой качество и точность из-
бирательных списков, так как не существует 
централизованного и компьютеризированного 
регистра.

По сравнению с предыдущими избирательны-

ми кампаниями БДИПЧ отмечает улучшения, так 
как кандидаты имели возможность беспрепят-
ственно общаться с избирателями, но не было 
равных условий между девятью альтернативны-
ми кандидатами и действующим президентом, 
который использовал административный ресурс.

Кроме того, по мнению миссии, государствен-
ные СМИ при освещении избирательной кампа-
нии не были объективны и независимы. Негосу-
дарственные печатные и электронные СМИ стали 
для избирателей важным источником информа-
ции о кандидатах.

В докладе отмечается, что в Беларуси нет эф-
фективного механизма подачи жалоб в ходе из-
бирательной кампании или обжалования резуль-
таты выборов в Верховном суде.

Отмечая некоторые улучшения как в проце-
дуре досрочного голосования, так и непосред-
ственно в день выборов, БДИПЧ подчеркивает, 
что всю картину испортил подсчет голосов, ко-
торый международные наблюдатели характе-
ризуют как «плохой или очень плохой» почти на 
75% посещенных ими участков. «Подсчет голосов 
проводился в тишине, в нетранспарентной мане-
ре, что серьезно ставит под сомнение результат», 
— говорится в докладе.

Татьяна коровенкова, белаПАн.

всю картинУ испортил 
подсЧет Голосов, 

1. 10 студзеня “ахоўнікі ахоўнікаў” 
— людзі ў чорных масках без апаз-
навальных знакаў -вывалаклі з ка-
меры, сілай пачапілі кайданкі ззаду, 
паднялі іх так, каб апусціць тварам 
да бетоннай падлогі. Спусцілі па 
вінтавой лесьвіцы ў падвальнае па-
мяшканне. Сказалі, выварочваючы 
рукі за спіной максімальна высока 
ўверх, пакуль не пачалі хрусцець су-
ставы, што я павінен выконваць усё, 
што ад мяне патрабуюць. Трымалі 
рукі падвешанымі за кайданкі доўга 
і падымалі вышэй і вышэй, пакуль 
не сказаў, што буду выконваць усё. 
Супрацоўнікаў ізалятара пры гэтым 
не было нават на калідорах.

2. Сістэматычна — па 5–6 разоў 
на суткі — выводзілі «на обыск» — 
на асабісты дагляд. Падчас гэтага 
ставілі голымі «на расцяжку», падся-
каючы ногі амаль да поўнага шпага-
та. Калі падсякалі ногі, адчувалася, 
як ірвуцца звязкі. Ставілі голымі на 
адегласці каля метра ад сцяны, пры-
мушаючы абаперці рукі на сцяну, у 
памяшканні, дзе тэмпература не пе-
равышала 10 градусаў. Трымалі так 
па 40 хвілін, пакуль не ацякалі рукі. 

Некалькі разоў патрабавалі, каб 
рукі клаў на сцяну далонямі навонкі 
і так стаяў.

3. Падчас так званага асабістага 
дагляду ўсіх выганялі ў халоднае 
памяшканне распранутымі дага-
ла і прымушалі выконваць рэзкія 
прысяданні па некалькі дзясяткаў 
разоў. Вязням са слабейшым 
здароўем падчас гэтага рабілася 
кепска, але “людзей” у масках гэта 
не спыняла.

4. На ноч не выключалі дзён-
нае святло, патрабавалі класціся 
тварам пад лямпу, забаранялі на-
крываць твар хусткай, «чтоб відеть 
ліцо». У выніку пачаў псавацца зрок. 
Загадвалі спаць, павярнуўшыся 
тварам да «вочка» ў дзвярах, за гэ-
тым сачылі бесперапынна — калі 
ты паварочваўся ў сне, заходзілі і 
будзілі, прымушаючы легчы, як за-
гадана. Фактычна гэта вылівалася ў 
катаванне адсутнасцю сну.

5. Фарбавалі падлогу ў камеры 
фарбай на ацэтоне, і патрабавалі 
знаходзіцца ў памяшканні, якое 
фактычна не праветрывалася, да 
поўнага высыхання фарбы. Такое 

ўздзеянне доўжылася болей за со-
рак гадзінаў запар.

6. У саміх камерах тэмпература не 
перавышала 10 градусаў, ацяплення 
практычна не было. На сцяне была 
чорная плесня, якая разрасталася, 
калі зачынялі фортку.  Паведамілі, 
што мая камера павінна хадзіць да 
доктара толькі па чацверах (замест 
прапісанай у правілах магчымасці 
наведаць па запатрабаванні). 
Падчас вымярэння ціску доктар 
забараняў вязню глядзець на апа-
рат, каб той, каму мераюць ціск, не 
бачыў паказанні. Запісваў гісторыю 
хваробы ў журнал, зачыняючы яго 
паперкай. Выганялі на прагулку ў 
мароз усіх, нават тых, хто запісаўся 
да доктара, не кажучы пра тых, у 
каго не было цёплых рэчаў.

7. Не пускалі адваката, хаця 
вольныя памяшканні заўсёды былі 
— мы бачылі пустыя кабінеты па 
дарозе на ўласныя допыты. (Ніхто 
з нас не атрымаў магчымасці су-
стрэцца з адвакатам сам-насам. 
Гэта было зроблена адмыслова, каб 
пазбавіць магчымасці распавесці 
пра катаванні).

свеТ ПрА беЛАрусь  ПАЛІТычныя зАкЛАднІкІ

сАцыяЛьныя ПыТАннІ

КАНДыДАТ У ПРЭЗІДЭНТы АЛЕСь МІХАЛЕВІЧ  28 ЛЮТАГА  НА ПРЭС-КАНФЕРЭНЦыІ Ў МІНСКУ 
РАСПАВёЎ, ШТО ПАДВЯРГАЎСЯ КАТАВАННЯМ У СІЗА КДБ. ТАКСАМА ёН РАСКАЗАЎ, ШТО ЎМОВАй 
ВыЗВАЛЕННЯ З СІЗА БыЛА ПАДПІСКА АБ СУПРАЦОЎНІЦТВЕ З КДБ.

В ДЕНь ЗАщИТНИКОВ ОТЕЧЕСТВА «ЗАВТРА ТВОЕй СТРАНы» ИщЕТ ОТВЕТ НА ВОПРОС: КАКИЕ 
ОНИ, БЕЛОРУССКИЕ МУЖЧИНы, ОТ ЧЕГО И ПОЧЕМУ ИХ САМИХ СЛЕДУЕТ ЗАщИщАТь.


